

О правовом значении и ценности некоторых философско-нравственных категорий в семейных отношениях

Беспалов Юрий Федорович,
профессор кафедры гражданского права
Тверского государственного университета,
председатель Владимирского областного суда в отставке,
доктор юридических наук, профессор
nksmgs@mail.ru

В статье исследуется вопрос о правовом значении и ценности философско-нравственных категорий в семейных отношениях. Проанализировав законодательство, судебную практику, автор определяет: 1) формы выражения философско-нравственных категорий в правовом аспекте: объекты семейных прав; права; юридические факты; элемент правового статуса; способ защиты прав и мера ответственности; принципы семейных отношений; 2) социально-правовую и нравственную ценность философско-нравственных понятий для создания, действия и укрепления семейных отношений: благополучие, в том числе правовое, семьи, ее членов, обеспечение продолжения жизни; 3) специфику их действия как единого целого, имеющего в одной ситуации ярко выраженный философско-нравственный аспект, а в другой — правовой аспект.

Ключевые слова: значение, ценность, философско-нравственные категории, права, объект прав, принципы семейного законодательства.

On the Legal Meaning and Value of Some Philosophical and Moral Categories in Family Relations

Bespalov Yuriy F.
Professor of the Department of Civil Law of the Tver State University
Presiding Judge Emeritus of the Vladimir Regional Court
LL.D., Professor

The article examines the issue of the legal meaning and value of philosophical and moral categories in family relations. After analyzing the legislation, judicial practice, the author determines: 1) the forms of expression of philosophical and moral categories in the legal aspect: objects of family rights; rights; legal facts; element of legal status; a way to protect rights and a measure of responsibility; principles of family relations; 2) the socio-legal and moral value of philosophical and moral concepts for the creation, operation and strengthening of family relations: well-being, including the legal family, its members, ensuring the continuation of life; 3) the specifics of their action as a whole, having in one situation a pronounced philosophical and moral aspect, and in another, the legal aspect.

Keywords: value, valuable, philosophical and moral categories, rights, object of rights, principles of family law.